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ПАДАТКі

ВЫТВОРЧАСЦЬ

Прадстаўнікі розных міністэрстваў 
неаднаразова заяўлялі, што так 
званы транспартны падатак цалкам 
накіроўваецца на транспартнае 
будаўніцтва. Чыноўнікі планавалі 
сабраць 1 трыльён, потым Мінтранс 
падкарэктаваў суму.

"Агулам сёлета з рэспубліканскага 
бюджэту выдзяляецца 3 трыльёны 
на фінансаванне дарожнай гаспадаркі 
— у гэтую суму ўжо уключаныя сродкі, 
атрыманыя за кошт транспартнага 
збору", — паведамляе БелТА.

Цікава, наколькі сёлета вырасла 
фінансаванне дарожнай гаспадаркі 
ў параўнанні з 2013 годам? Тады на 
дарогі пайшло амаль 2,4 трыльёна 
рублёў.

На дарогі ў 2014 годзе бюджэт 
выдаткоўвае трошкі больш за 3 
трыльёны рублёў. У гэтым жа бюджэце 
прапісана, што дарожнага падатку 
плануюць сабраць каля 1,6 трыльёна.

Праз нескладаныя падлікі 

атрымліваецца, што фінансаванне 
дарожнай гаспадаркі ў 2014 годзе 
павялічылася прыкладна на 600 
мільярдаў. А грошай з аўтаўладальнікаў 
сабралі больш чым ў 2,5 разы болей — 
1,6 трыльёна.

"У 2014 годзе паступаючыя сумы 
дзяржаўнай пошліны за выдачу дазволу 
на допуск транспартнага сродку да 
ўдзелу ў дарожным руху накіроўваюцца 
ў даход рэспубліканскага бюджэту 
— 50%, у даходы кансалідаваных 
бюджэтаў абласцей і Мінска — 50%", 
— тлумачаць Еўрарадыё ў міністэрстве 
фінансаў Беларусі.

Атрымліваецца, што на дарогі ў 
рэспубліканскі бюджэт ідзе толькі 800 
мільярдаў.

Грошы — не асноўны паказчык, 
параўнаем колькасць пабудаваных 
дарог за гэтыя два гады.

"У 2013 годзе пасля будаўніцтва 
і рэканструкцыі уведзена 83,6 км 
аўтамабільных дарог. У 2014 годзе 

плануецца увесці 130 км, з іх — 
участак Гомель-Жлобін аўтадарогі 
М-5 Мінск-Гомель працягласцю 86,2 км, 
участак дарогі М-6 Мінск-Гродна (6,8 
км), Р-23 Мінск-Мікашэвічы (6,8 км) ды 
іншыя", — паведамляюць Еўрарадыё 
ў Мінтрансе. Атрымліваецца на 46 км 
дарог больш. Дзякуючы нашым 1,6 
трыльёна падаткаў?

Ужо больш за год у Беларусі дзейнічае 
сістэма платных дарог. Грошы, якія яна 
збірае, тэарэтычна мусяць таксама ісці 
на ўтрыманне дарожнай гаспадаркі. 
Як распавялі Еўрарадыё ў Мінфіне, 
за 9 месяцаў 2014 года сістэма Beltoll 
прынесла ў бюджэт 341,2 мільярда 
рублёў, плюс падатак — 800 мільярдаў. 
А расходы на дарогі ў бюджэце 
павялічыліся толькі на 600 мільярдаў.

Дзе ж раствараюцца астатнія 
грошы?

"Грошы пайшлі на дарогі, таму 
фармальна ўрад выканаў сваё 
абяцанне. На самай справе, ніхто 

не абяцаў захаваць фінансаванне з 
іншых крыніц на ранейшым узроўні, 
— кажа кіраўнік праекта "Кошт Урада" 
Уладзімір Кавалкін. — Іншае пытанне, 
куды пайшла розніца? У першую чаргу 
былі прафінансаваныя выдаткі, 
звязаныя з выплатай заработнай 
платы ў бюджэтнай сферы, пенсій, 
дапамог, стыпендый і абслугоўваннем 
дзяржаўнага доўгу. Гэта значыць, што 
гэтыя грошы пусцілі на затыканне 
дзірак і праяданне. І гэта далёка 
не адзіны прыклад таго, як урад 
перакладае адказнасць за вынікі 
сваёй эканамічнай палітыкі на кішэні 
звычайных людзей".

Гэтае грашовае пытанне можа 
вырашыцца ў наступным годзе. 
Як даведалася Еўрарадыё, 
рэспубліканскім бюджэтам на 2015 год 
прадугледжанае стварэнне дарожнага 
фонду.

Віталь Ругайн
Еўрарадыё

Ад падатку рэспубліканскі бюджэт атрымае 800 мільярдаў, яшчэ 341 — ад платных дарог, але расходы на дарогі павялічыліся 
толькі на 600 мільярдаў.

Куды пайшлі грошы 
ад транспартнага падатКу?..

Па словах дырэктара «Васіліны» 
Пятра Феакцістава, ужо вызначана 
пляцоўка і рыхтуецца праектна-
каштарысная дакументацыя. 
Будаўніцтва двухпавярховага 
будынка плошчай 700 кв. м пачнецца ў 
красавіку. Новы корпус неабходны для 
пашырэння магутнасцяў і далейшага 
развіцця прадпрыемства. Асноўнае 
тэхналагічнае перааснашчэнне 
«Васіліны» прыйшлося на 2011 - 2013 
гады, калі ўсталёўвалася сучаснае 
абсталяванне.

Мадэрнізацыя дазволіла пашырыць 
асартымент вырабаў, палепшыць 
якасць і павялічыць прадукцыйнасць 
працы. Дарэчы, прадпрыемства 
не працуе на склад, чаму спрыяе 
індывідуальны падыход да аптовых 
пакупнікоў і рэгіянальных дылераў. На 
належным узроўні дзейнічае служба 
маркетынгу і збыту: любы званок - і 
назаўтра тавар ўжо адгружаецца. 
Прадукцыя рэалізуецца ў Беларусі, 
Расіі, Казахстане.

Як распавяла галоўны інжынер 
«Васіліны» Алена Архіпава, 
прадпрыемства выпускае мужчынскія, 
жаночыя і дзіцячыя шкарпэткі з 
баваўнянай, льноўтрымліваючай, 
ваўнянай напалову пражы 

з ужываннем сінтэтычных 
нітак. Асноўным напрамкам у 
развіцці асартыменту з'яўляецца 
выкарыстанне льноўтрымліваючай 
пражы. Унікальнасць натуральных 
ільняных валокнаў асабліва цэніцца 
спажыўцамі. У мінулым годзе 
прадукцыя «Васіліны» стала прызёрам 
прэміі спажывецкага прызнання 
«Народная марка».Рэспубліканскі 
конкурс праводзіцца пад патранажам 
Міністэрства гандлю Беларусі, а 
яго лаўрэаты вызначаюцца шляхам 
адкрытага галасавання спажыўцоў 
тавараў і паслуг.

«Васіліна» выпускае прадукцыю 
круглыя суткі ў чатыры змены. 
Пакуль тры брыгады працуюць, адна 
знаходзіцца на выходным. Рухомы 
графік пабудаваны такім чынам, што 
пасля трох 12-гадзінных змен (дзве 
дзённых і адна начная) чацвёра 
сутак можна прысвяціць адпачынку 
і хатнім справах. Людзі задаволеныя 
падобным рэжымам і ўмовамі працы. 
Усяго на прадпрыемстве працуюць 
100 чалавек. Сярэдні заробак - каля 
6 млн руб, што нядрэнна для лёгкай 
прамысловасці ..

Сёння кіраўніцтва «Васіліна» 
характарызуе свой калектыў як 

згуртаваны і творчы. Цякучкі кадраў 
практычна няма. За многія гады 
сумеснай працы ўсе пасябравалі і 
адчуваюць сябе вялікай сям'ёй.

Па словах намесніка старшыні 
Віцебскага райвыканкама Віктара 
Дарожкіна, малы і сярэдні бізнес 
ўносіць істотны ўклад у сацыяльна-
эканамічнае развіццё рэгіёну. На 1 
студзеня 2014 года быў зарэгістраваны 
741 індывідуальны прадпрымальнік, 
693 мікра- і малых арганізацый, 12 
прадпрыемстваў сярэдняга бізнесу. 
Падатковыя паступлення ад іх 
дзейнасці ў 2013 годзе склалі 70,9 
млрд. руб., або 155,1% да ўзроўню 
2012-га.

Для падтрымкі прадпрымальніцтва 
здадзена ў арэнду 25 тыс. кв. м 
і перададзена ў бязвыплатнае 
карыстанне 5,8 тыс. кв. м у будынках 
і збудаваннях раённай камунальнай 
уласнасці. Для параўнання: арэндная 
плата пад вытворчыя аб'екты ў 
Віцебскім раёне складае ад 2 да 
13 тыс. руб. за 1 кв. м, тады як у 
абласным цэнтры - ад 45 да 61 тыс. 
руб. Сёння ў населеных пунктах 
рэгіёну на аб'ектах нерухомасці не 
выкарыстоўваецца больш за 20 тыс. 
кв. м, якія можна ўзяць у арэнду 

або набыць. Ёсць шмат прыкладаў, 
калі падобная падтрымка станоўча 
адбівалася на хуткім станаўленні 
прадпрыемстваў. У прыватнасці, 
два гады таму ТАА «Майстар-
грыб» у бязвыплатнае карыстанне 
быў перададзены будынак для 
вырошчвання шампіньёнаў. Цяпер 
прадпрыемства штомесяц пастаўляе 
ў Мінск і іншыя рэгіёны краіны больш 
за 7 тон прадукцыі, а пасля ўводу да 
канца гэтага года дадатковых камер 
па вырошчванні грыбоў вытворчасць 
павялічыцца ў два разы.

Зараз на аўкцыён выстаўлена 4 
аб'екты нерухомасці - у АГ Ноўка, 
Камарах, Бялынавічах і Віцьбе, 
якія прапануецца выкупіць пад 
арганізацыю вытворчасцей і 
стварэнне прадпрыемстваў сферы 
паслуг. Сфармавана 7 зямельных 
участкаў, у тым ліку 2 пад размяшчэнне 
транспартна-лагістычных цэнтраў, 3 
- пад прамысловую вытворчасць, 2 - 
пад раздробны гандаль.

Уся інфармацыя аб інвестыцыйных 
прапановах і праектах, якія не 
выкарыстоўваюцца аб'ектах 
нерухомасці, зямельных участках 
размешчана на сайце райвыканкама.

А.Адамаў

Каля пяці гадоў ТАА «Фабрыка «Васіліна», якое выпускае панчошна-шкарпэткавыя вырабы, арандавала будынак у Віцебскага 
аэраклуба ў Кукавячына. Роўна год таму памяшканне было выкуплена ва ўласнасць. Зараз тут вядзецца рамонт, а ў планах - 
будаўніцтва новага корпуса.

ФабрыКа «Васіліна» пашыраецца
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Каб атрымліваць кожны 
нумар газеты “Дзвінскі 
Ўзгорак“ паведаміце рэ-
дакцыі аб гэтым. Калі не 
жадаеце атрымліваць га-
зету, то патэдефануйце.

Калі парушаны вашы 
правы спажыўца, працаўні-
ка, то даем эфектыўныя 
парады па абароне права і 
пошуку бясплатных юрыс-
таў. Звяртайцеся на адрас 
газеты “Дзвінскі Ўзгорак“.

Наша газета стала 
размяшчацца на партале 

http://kamunikat.org, дзе 
зацікаўленыя грамадзяне 

могуць яе спампаваць 
яшчэ да з’яўлення газеты 

на паперы.

 КРЫМіНАЛ

ЛЕСАГАДОўЛЯ

ПРАБЛЕМА эКАЛОГіі

На сённяшні дзень у 
рэспубліцы 68 дзеючых 
гадавальнікаў агульнай 
плошчай 1300 га. Кожны 
год адкрываюцца новыя. 
Некалькі раней падобнае 
падзея сабрала лесаводаў на 
Аршаншчыне. Як адзначыў 
міністр лясной гаспадаркі, 
да канца года колькасць 
гадавальнікаў прырасце 
яшчэ. Гэта дазволіць цалкам 
забяспечыць ўзнаўленне 
лесаўтваральных парод. 
Дадзеная гаспадарчая 
дзейнасць дапамагае 
зарабляць грошы як 
за кошт рэалізацыі 
пасадкавага матэрыялу і 
пашырэння рынкаў збыту, 
у тым ліку за мяжу, так 
і за кошт вырошчвання 
дэкаратыўных парод для 
добраўпарадкавання насе-
леных пунктаў.

- Каб акупляліся ўсе 
выдаткі на будаўніцтва 
гэтых гадавальнікаў, трэба 
арганізаваць працу па 
рэалізацыі пасадкавага 
матэрыялу, у першую чаргу, 
на Расею, дзе ён вельмі 
запатрабаваны. Асабліва 
хвоя і елка. На гэтым мы ўжо 
зарабілі 30 млрд. рублёў. У 
наступным годзе плануем 
выйсці на яшчэ большыя 
аб'ёмы, павялічыўшы даход 
да 60 млрд., - падкрэсліў 
Міхаіл Амельяновіч. - Кожны, 
нават невялікі, ўчастак зямлі 
павінен быць выкарыстаны 
лясгасамі дзеля прыбытку, 
і стварэнне невялікіх 
гадавальнікаў з'яўляецца 
адным з перспектыўных 
варыянтаў.

Старшыня райвыканкама 
Руслан Фурашоў заўважыў, 
што ўсяго толькі два раёна 

ў рэспубліцы маюць на 
тэрыторыі два лясгаса, у 
тым ліку і Віцебскі. У нас 
гэта ДЛГУ «Віцебскі лясгас» і 
«Суражскі лясгас». Каля 45,6 
адсоткаў тэрыторыі раёна 
занята лесам, найбольш 
буйныя масівы знаходзяцца 
на паўночным усходзе. Гэта, 
на думку кіраўніка раённай 
вертыкалі, тое багацце, 
якое нам падарыла сама 
прырода.

- У лясной галіне раён не 
стаіць на месцы. Актыўна 
развіваецца перапрацоўка. 
На тэрыторыі ДЛГУ «Суражскі 
лясгас» два гады таму адкрылі 
цэх па вытворчасці паліўных 
брыкетаў. Мы імкнемся да 
таго, каб мець прадукцыю 
высокага дабаўленага кошту. 
Наладжаны экспартныя 
пастаўкі дроўнай драўніны, 
той, што не ідзе на выраб 
мэблі, больш дарагой 
прадукцыі з ляснога масіва, - 
адзначыў Руслан Фурашоў.

У цяперашні час у нашых 
лесаводаў ёсць усё, для таго, 
каб не проста падняцца ў 
рэйтынгу лясгасаў вышэй, 
а выйсці ў лідэры. На гэта 
звярнуў увагу і міністр 
лясной гаспадаркі.

- Вядома, аддача будзе 
толькі пры беражлівым 
падыходзе, - заўважыў Міхаіл 
Амельяновіч.

Па-гаспадарску, дыхтоўна 
варта добраўпарадкаваць 
гадавальнік. У прыватнасці, 
акультурыць прылеглую да 
адміністрацыйнага будынка 
тэрыторыю. І гэта павінен 
быць не асфальт, на думку 
міністра, а зялёная зона з 
дэкаратыўнымі раслінамі.

Пра тое, што ўяўляе 
сабой пастаянны лясной 

гадавальнік, распавёў 
галоўны ляснічы ДЛГУ 
«Віцебскі лясгас» Аляксандр 
Ізмайловіч:

- На стварэнне гадавальніка, 
агульнай плошчай 12 га, у 
Лужаснянскім лясніцтве з 
рэспубліканскага бюджэту па 
лініі міністэрства затрачана 
каля 2,3 млрд. рублёў. 
Будаўніцтва яго было пачата 
ў 2011 годзе. У дапаможныя 
плошчы ўпісаліся кампостнік, 
адміністрацыйны будынак, 
свідравіна, вадаём, гараж. 
На 5,5 га зараз вырошчваем 
пераважна сеянцы елі і 
хвоі. Першыя пасевы былі 
зроблены яшчэ ў 2012 
годзе, а ўраджай мы пачалі 
атрымліваць вясной гэтага. 
Акрамя елі і хвоі, якія, 
вядома, самыя прыбытковыя 
для нас, вырошчваем таксама 
лістоўніцу, дуб і бярозу.

- З ўраджаю першага года 
пакінулі каля 500 тыс. штук 
для свайго пасадкавага 
матэрыялу, а астатнія больш 
за 800 тыс. рэалізавалі 
суседнім Аршанскаму, 
Шумілінскаму і Гарадоцкаму 
лясгасам, а таксама некалькім 
прыватным расійскім фірмам. 
Выручка на сённяшні дзень 
склала 1 млрд. рублёў, - дадаў 
Аляксандр Ізмайловіч.

Перспектывы для 
пашырэння плошчаў ёсць, 
акідваючы позіркам і без 
таго бязмежнае поле, даў 
зразумець дырэктар ДЛГУ 
«Віцебскі лясгас» Міхаіл 
Філіновіч.

Святочны настрой 
лесаводам стварыў вакальны 
ансамбль народнай песні 
«Жывіца» Альгоўскага СДК.

Таццяна Діканава
“Жыццё Прыдзвіння”

Стужачку перарэзалі міністр лясной гаспадаркі Рэспублікі Беларусь Міхаіл 
Амельяновіч, старшыня Віцебскага райвыканкама Руслан Фурашоў, 
генеральны дырэктар Віцебскага ДВЛГА Сяргей Даніловіч і дырэктар ДЛГУ 
«Віцебскі лясгас» Міхаіл Філіновіч.

у лясніцтВе адКрыўся 
гадаВальніК

Пра тое, як разгортваліся 
падзеі, распавяла старэйшы 
следчы другога следчага 
аддзялення раённага аддзела 
Следчага камітэта Рэспублікі 
Беларусь старшы лейтэнант 
юстыцыі Лілія Марчук:

- Знаходзячыся ў 
падвальным памяшканні 
аднаго з шматкватэрных 
дамоў у в. Сасноўка, мясцовы 
жыхар заўважыў незнаёмца. 
На звароты мужчыны 
ён ніяк не рэагаваў. Аб 
падазронай асобы пенсіянер 
паведаміў ўчастковаму 
інспектару міліцыі Віцебскага 
РАУС. Вартавы парадку 
неадкладна прыбыў на 
месца, дзе непадалёк ад 
«адпачывальніка» выявіў 
прапажу. Аб выкраданні 
горнага ровара раней заявілі 
ў органы ўнутраных спраў 
яго ўладальнікі. З двара іх 
прыватнага дома ў аг. Ноўка 
двухколавы транспартны 
сродак з'ехаў ў невядомым 

напрамку ў адну з вераснёўскіх 
начэй.

Як высветлілася, 
угоншчыкам аказаўся раней 
неаднаразова судзімы 
грамадзянін, які не мае 
фактычнага месца жыхарства. 
У ходзе правядзення 
следчых мерапрыемстваў ён 
патлумачыў, што выкраў ровар. 
На ім і ўзяў курс на Сасноўку. 
Скарыстаўшыся тым, што 
ў адным з шматкватэрных 
дамоў дзверы пад'езда і 
падвальнага памяшкання 
не абсталяваны замкамі, 
уладкаваўся на часовае 
прытулак. Дзякуючы пільнасці 
мясцовага жыхара, неўзабаве 
пра яго месцазнаходжанне 
стала вядома.

Зламысніку прад'яўленае 
абвінавачванне ў здзяйсненні 
злачынства, прадугледжанага 
ч. 2 арт. 205 КК Рэспублікі 
Беларусь.

Таццяна Діканава
"Жыццё Прыдзвіння”

Пенсіянер з Сасноўкі сціпла трымаецца і неахвотна 
дзеліцца падрабязнасцямі таго, што адбылося. 

пенсіянер 
расКрыў Крадзеж…

 ПАЖАРЫ

17 снежня ў Віцебску па 
вул. Аранжарэйнай адбыўся 
пажар у доме памерамі 8х10 м, 
які належыць непрацуючаму 
грамадзяніну 1954 г. н. Агнём 
знішчаны дах, пашкоджаныя 
сцены, перакрыцце, знішчаны 
хлеў 2х4 м. Гаспадар дома 
з дыягназам “атручэнне 
прадуктамі гарэння” 
шпіталізаваны ва ўстанову 
аховы здароўя. Прычына 
пажару высвятляецца.

18 снежня ў Віцебску і 
Оршы гарэлі аўтамабілі. У 
аўтамабілях пашкоджаны 
маторныя адсекі і фарба на 
капоце. Прычына ўзгаранняў 
усталёўваецца.

19 снежня ў садовым 
таварыстве "Старое 
сяло" Летчанского с/с 
Віцебскага раёна адбыўся 
пажар дома. У дачным 
доме 6х7 м знішчаны дах, 
перакрыцце, пашкоджаныя 
сцены, маёмасць. Прычына 
пажару высвятляецца 
дазнавальнікамі.

20 снежня ў вёсцы 
Мураўшчына Варонічскага 
с/С Полацкага раёна адбыўся 
пажар у доме. У пакоі 3х3 м 
дома 8х8 м, які належыць 
грамадзяніну 1958 г.н., кіроўцу 
ААТ "Блізніца", пашкоджаны 
сцены, перакрыцце, 
маёмасць. Прычына пажару 
высвятляецца.

21 снежня ў г. Віцебску 
па вул. Церашковай 
адбыўся пажар 2-х грузавых 
аўтамабіляў. Ратавальнікі 
выявілі адкрытае гарэнне 
кабін седлавых цягачоў 

«Volvo» і «Iveco». Пажар быў 
аператыўна ліквідаваны. 
Прычына усталёўваецца, 
адна з версій – падпал.

21 снежня ў г. Віцебску 
па праспекце Будаўнікоў 
адбыўся пажар у кватэры. 
У пакоі 3х4 м аднапакаёвай 
кватэры на 9-м паверсе, якая 
належыць грамадзяніну 1933 
г.н., пенсіянеру-інваліду, 
пашкоджана маёмасць, 
закураны сцены і столь. 
Работнікамі МНС выратаваны 
гаспадар кватэры, які з 
дыягназам атручэнне 
прадуктамі гарэння 
дастаўлены ва ўстанову 
аховы здароўя. Прычына 
пажару высвятляецца.

К.Адамаў

Толькі адзін тыдзень паказаў, як падступны агонь 
і як нельга недаацэньваць яго падступства і 
чым абарочваецца бестурботнасць некаторых 
грамадзян.

агонь не даруе 
халатнасці ...

Падобнае дзеянне можа 
абярнуцца штрафам да 
пяцідзесяці базавых велічынь.

Дзяржінспектар Віцебскай 
міжраённай інспекцыі аховы 
жывёльнага і расліннага свету 
Андрэй Вішнеўскі звяртае 
ўвагу грамадзян на тое, 
што нарыхтоўка навагодніх 
іглічных парод ажыццяўляецца 
юрыдычнымі асобамі, якія 
вядуць лясную гаспадарку, 
на спецыяльна створаных 
плантацыях навагодніх ёлак, 

пры правядзенні высечак 
догляду ў лясах з ліку дрэў, што 
высякаюцца ў адпаведнасці 
з патрабаваннямі 
лесаводства. Акрамя таго, 
падобную дзейнасць 
дазволена праводзіць у 
парадку расчысткі трас, 
прасек, палос адводу, 
ліній электраперадачы, 
на лесасеках галоўнага 
карыстання і суцэльных 
санітарных высечак, калі на 
дадзеных лесасеках маладняк 

падлягае захаванню.
Прадстаўнік прырода-

ахоўнага ведамства нагадвае, 
што ўсім юрыдычным і 
фізічным асобам неабходна 
выконваць усталяваны 
парадак нарыхтоўкі, набыцця, 
транспарціроўкі і рэалізацыі 
навагодніх дрэўцаў і не 
дапускаць парушэнняў 
ляснога і прыродаахоўнага 
заканадаўства.

Таццяна Діканава
"Жыццё Прыдзвіння”

Самавольная высечка елак можа абыйсціся значна даражэй, чым іх 
кошт у лясгасе, лясніцтве або на ёлачных кірмашах, дзе яны будуць 
рэалізоўвацца.

самаВольная ВысечКа 
пагражае 

буйным штраФам
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ВАЛюТНЫ КРЫЗіС

 “ЧОРНАЯ ПЯТНіЦА”

В СМИ гуляет выражение 
«черная пятница». Высокий 
чин тоном военной сводки 
сообщает, что на подлете 
самолеты с заказанной в 
зарубежных банках валютой.

Тем временем «народец» 
(помните это вырвавшееся 
некогда в сердцах выражение 
официального лидера?) с 
глазами бешеной кильки 
сметает с полок отечественных 
магазинов телевизоры, прочую 
электронику и бытовую 
технику, расхватывает мебель. 
Интернет-торговцы же не 
будь дураки сразу перешли на 
новый ценник, а операторы 
мобильной связи перестали 
продавать оборудование в 
рассрочку.

Для предприятий введена 
обязательная продажа 
50% валютной выручки. 
Предварительно до 1 февраля 
заморожен внебиржевой 
валютный рынок.

Эксперты прогнозируют 
появление серого рынка 
валюты, всплеск инфляции и 
букет прочих прелестей.

Короче, страна перед 
Новым годом на ушах. И 
такой вот дурдом, заметьте, 
периодически повторяется 
на воспетом пропагандой 
«островке стабильности».

Так что же это было?
«Фактически это 

девальвация для населения», 
— заявил в комментарии 
для Naviny.by эксперт 
минского аналитического 
центра «Стратегия» Валерий 
Карбалевич.

По его словам, Александр 
Лукашенко таким образом «стал 
заложником своих страхов». 
Он весь год сопротивлялся 
предложениям специалистов 
девальвировать национальную 
валюту, чтобы спасти экспорт и 
т.д.

Хотя это диктовала 
экономическая логика, 
руководитель государства по 
опыту знает, что «девальвация 
очень непопулярна у населения, 
бьет по имиджу власти», 
отмечает аналитик. Потому 
он жертвовал экспортом, 
финансовым положением 

предприятий.
Но в итоге, когда прижали 

обстоятельства, было избрано, 
по мнению Карбалевича, 
самое неудачное решение. 
Предприятиям лучше не станет 
— и вместе с тем нанесен удар 
по интересам населения. Что 
неизбежно ударит рикошетом и 
по имиджу руководства страны. 
Причем перед президентскими 
выборами.

эксперт: мы просто живем 
не по средствам

Почему же наверху выбрали 
самый нелепый вариант 
стыдливой полудевальвации?

Дело не в том, что в Нацбанке 
и Минфине сидят бездари да 
профаны. Но эти структуры у 
нас — лишь звенья вертикали, 
подчиненной воле одной 
персоны.

«И посудите, какой у них выбор, 
если жестко поставлена задача 
не допустить девальвации, 
а вместе с тем надо как-то 
спасать золотовалютные 
резервы?» — риторически 
спрашивает финансовый 
аналитик Сергей Чалый.

В итоге, отметил он в 
комментарии для Naviny.by, «мы 
вернулись в ситуацию марта 
2011 года, когда можно было 
стыдливо делать вид, что курс 
доллара не изменился».

Причины нынешней 
финансовой турбулентности 
у нас, по мнению эксперта, не 
только в том, что российский 
рубль резко ослаб, а ушлые 
белорусы ломанулись к 
восточным соседям на ставший 
выгодным шопинг (вывозя при 
этом валюту из страны).

Сценарий 2011 года 
повторяется потому, что «мы 
и тогда, и теперь живем 
не по средствам», считает 
собеседник.

Он объясняет: «Мы, например, 
проигрываем китайцам по доле 
оплаты труда в затратах 
на выпуск продукции». В итоге 
производим вещь, которая по 
качеству близка к китайской, 
но цену имеет близкую к 
европейской. И кто это будет 
покупать?

По прикидкам эксперта, 
чтобы наш экспорт был более-

менее конкурентным (да и 
то если вынести за скобки 
потребительские свойства 
товара), средняя зарплата 
белорусов должна находиться 
в районе 300 долларов, то есть 
быть вдвое ниже, чем сейчас.

Но вы же сами понимаете: 
для руководителя страны, 
некогда привязавшего 
показатель благосостояния 
соотечественников к 
проклятой заокеанской валюте 
и пообещавшего тысячу 
долларов заработка на нос 
к 2015 году, это означало бы 
полное фиаско.

это могут быть только 
цветочки

И все же никакому популисту 
не удалось еще обмануть 
экономику. Если Россия будет 
и дальше валиться, то до 
выборов-2015 белорусским 
властям, возможно, придется 
идти и на классическую 
девальвацию.

К слову, сегодняшние слова 
Лукашенко можно трактовать 
как намек. «Вы не переживайте: 
чтобы ни случилось в нашей 
стране, даже если худший 
сценарий будет, мы все равно 
за полгода стабилизуемся…» 
— заявил он при посещении 
Государственного комитета 
судебных экспертиз.

И еще один акцент: «…Все 
зависит от наших людей: 
будет девальвация, не будет, 
обрушим, не обрушим, обвалим, 
не обвалим. Это наши люди, я в 
свое время об этом уже говорил: 
не бегайте как оглашенные с 
этим рублем по обменникам 
и не обменивайте на валюту, 
не торгуйте, потому что это 
будет иметь последствия…».

Так что не удивляйтесь, если 
через какое-то время из уст 
президента прозвучит: я же вас 
предупреждал! Естественно, 
виноватым снова окажется 
«народец».

Даже в случае классической 
девальвации население вряд 
ли массово выйдет на улицы, 
полагает Карбалевич. Но 
вот как люди проголосуют 
на выборах, добавляет он, 
большой вопрос.

Собеседник Naviny.by 

напоминает, что в сентябре 2011 
года, когда белорусский рубль 
стремительно обесценивался, 
рейтинг Лукашенко по данным 
НИСЭПИ упал до исторического 
минимума — 20,5%.

Но тогда не было выборов, 
а теперь, по словам 
политолога, выборы-2015 
могут обрести интригу. «У 
оппозиции появляется шанс 
навязать властям серьезную 
политическую драку», — 
подчеркивает Карбалевич.

Представьте себе, что 
единый кандидат от оппозиции 
сравнивается по рейтингу с 
действующим президентом: 
у обоих по 20%. Это совсем 
другая политическая ситуация в 
стране. При таком соотношении 
сил чиновникам страшно 
фальсифицировать, а людям 
в погонах — усердствовать 
по части подавления 
недовольства масс.

И, к слову, уже не кажется 
фантастикой сценарий 
переноса выборов на более 
ранний срок (как в старом 
анекдоте: «Наливай, пока не 
началось!»).

экономика под пистолетом 
политики 

Эта игра датой выборов может 
облегчить электоральную 
задачу Лукашенко, но отнюдь 
не проблемы экономики. 
Дежавю в духе 2011 года, когда 
после очередной победы 
бессменного президента 
произошла обвальная 

девальвация, а гиперинфляция 
достигла 109%, становится все 
вероятнее.

Беларусь оказалась 
в порочном кругу этих 
обвальных циклов, потому 
что заблокированы давно 
перезревшие экономические 
реформы. Мы имеем дело 
с системой, которая может 
работать только по принципу 
отрубания хвоста в несколько 
приемов. Это происходит 
из-за боязни пресловутой 
дестабилизации, а проще 
говоря — потери насиженных 
кресел.

В итоге терпеливый «народец» 
расплачивается по полной 
программе. Недавно вслед за 
восточными соседями многие 
у нас млели от восторга, что 
«Крым наш». Не просчитывая 
на два хода вперед: Запад 
не простит агрессии, начнет 
валить российскую экономику, 
а за ней ляжет и наша.

Россия расплачивается, по 
крайней мере, за имперские 
замашки. А наш «народец» 
за что? За привязку страны к 
сырьевой, корумпированной 
и агрессивной восточной 
соседке. И за то, что позволяет 
вить из себя веревки.

Так что если смотреть в 
корень, то все эти сборы-
поборы на самом деле — 
налог на политическую 
инфантильность белорусов.

Александр КЛАСКОВСКИЙ
http://naviny.by

Белорусы чешут затылок, пытаясь осмыслить, что же произошло с деньгами. Налицо когнитивный диссонанс. Формально 
девальвация не объявлена, но де-факто доллары и евро в обменниках враз дорожают на треть: к уже привычному плавному 
росту курсов добавился введенный властями 19 декабря 30-процентный сбор на покупку валюты.

Валюта: белорусы осмыслиВают опцию +30%

Это заявление он сделал 23 
декабря во время заседания 
экспертного клуба, который 
организовала Объединенная 
гражданская партия.

«Причины наших проблем 
— внутри, а не вовне. Да, в 
российской экономике мы 
видим обвал, но его нет в США, 
в Китае, Европе. Мировая 
экономика растет на 3-3,5%. 
Так почему же наша экономика 
сегодня полностью зависит 
от ситуации в России? Наша 
внутренняя экономическая 
политика привела к этому», — 
подчеркнул Богданкевич.

Экс-глава Нацбанка 
критически оценил решение 

белорусских властей, которые, 
реагируя на ажиотажный спрос 
на валюту и девальвацию 
российского рубля, ввели 
30-процентный сбор для 
физических и юридических 
лиц, уплачиваемый при 
покупке инвалюты.

«Шаг, сделанный властями, 
непродуманный. Совместное 
решение о введении 30-
процентного сбора, которое 
приняло правительство 
и Национальный банк, 
привело к множественности 
курсов белорусского рубля. 
Официальный курс доллара 
один, на наличном рынке 
появился теневой сегмент, 

и там курс другой, для 
импортеров курс третий», — 
констатировал Богданкевич.

Руководитель Научно-
исследовательского цент-
ра Мизеса Ярослав 
Романчук также критически 
охарактеризовал декабрьские 
шаги экономических властей, 
которые официально были 
направлены на стабилизацию 
ситуации на финансовом 
рынке.

«Введение 30-процентного 
валютного сбора, 
обязательной 50-процентной 
продажи валютной выручки, 
мораторий на повышение цен 
— это откат назад», — отметил 

Романчук.
Ситуация, которая 

складывается сегодня 
на финансовом рынке, 
подрывает доверие населения 
к финансовым институтам, 
считает эксперт.

«Цифры на табло в обменных 
пунктах свидетельствуют 
об абсурде, до которого мы 
дошли. Курс покупки доллара 
в обменных пунктах указан 
13 700 рублей, курс продажи 
— 11 100 рублей. Когда 
простые люди такое видят, 
у них исчезает доверие к 
финансовым институтам», — 
подчеркнул Романчук.

Напомним, 23 декабря 

коммерческие банки Беларуси 
повысили по рекомендации 
Нацбанка курс покупки 
иностранной валюты на 25%. В 
результате принятого решения 
курс доллара в обменных 
пунктах и на черном валютном 
рынке практически сравнялся. 
Продают иностранную валюту 
населению белорусские 
банки сегодня, взимая 30-
процентный сбор. Решение 
о введении валютного сбора, 
который обязаны клиенты 
банков уплачивать при 
покупке иностранной валюты, 
вступило в силу 20 декабря.

Дмитрий ЗАЯЦ
naviny.by

Причины сегодняшних кризисных явлений на финансовом рынке Беларуси — внутренние. Такое мнение высказал бывший глава 
Национального банка Беларуси Станислав Богданкевич. Станислав Богданкевич также сказал: «Цифры на табло в обменных 
пунктах показывают, до какого абсурда мы дошли» 

мы дошли до полного абсурда
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РэАЛіі РАЗВіЦЦЯ ДЫКРэТ №5

Александр Лукашенко 15 декабря 
подписал декрет №5 «Об усилении 
требований к руководящим кадрам и 
работникам организаций».

Как сообщили в пресс-службе главы 
Беларуси, документ направлен на 
искоренение бесхозяйственности, 
укрепление производственно-
технологической, трудовой и 
исполнительской дисциплины, а также 
пресечение фактов трудоустройства 
недобросовестных руководителей на 
новую руководящую должность.

Ознакомившись с новым декретом 
Лукашенко, главный правовой 
инспектор Белорусского профсоюза РЭП 
Жанна Заприварина с трудом подбирает 
слова, чтобы его охарактеризовать:

— Это даже не крепостное право, не 
рабство. Это тюрьма!

По мнению юриста, работники 
белорусских предприятий и 
организаций всех форм собственности 
станут бесправнее в 10 раз.

— Во-первых, декрет будет 
способствовать массовым невыплатам 
премий работникам якобы за 
допущенные ими нарушения.

Во-вторых, если раньше об изменении 
существенных условий труда работника 
уведомляли за месяц, то теперь 
наниматель будет делать это за неделю. 
Например, за 7 календарных дней 
работника поставят в известность, что 
у него уменьшится зарплата, или теперь 
он будет работать по 12 часов в связи с 
производственной необходимостью.

В-третьих, наниматель может 
лишить премии на срок до 12 месяцев, 
отстранять работника от работы в случае 
нарушений, которые способны повлечь 
причинение организации ущерба.

В-четвертых, руководитель 
получит право увольнять работников, 
допустивших нарушение дисциплины, 
повлекшее причинение организации 
ущерба в размере, превышающем три 
среднемесячные зарплаты по стране. 
Сегодня Трудовой кодекс говорит только 
об одной среднемесячной зарплате 
на удержание по распоряжению 
нанимателя.

В-пятых, этот декрет дает на-

нимателям беспре-
цедентные меры, 
которые могут 
применять к работ-
никам за нарушение 
технологической дис-
циплины. Этот декрет 
поясняет, что под 
производственно-тех-
нологической дисци-
плиной понимается   
с о б л ю д е н и е  
у с т а н о в л е н н ы х 
технологических рег-
ламентов. Но сегодня 
работник может, сам 
того не желая, нарушить 
этот регламент, и за это 
его могут привлечь к ответственности.

Кроме того, декретом предусмотрено, 
что со стороны нанимателя 
признается грубым нарушением, 
влекущим безусловное привлечение 
руководителя организации к 
ответственности вплоть до увольнения. 
Это сокрытие (подмена) основания 
увольнения работника по причинам 
и при наличии оснований для его 
увольнения за совершение виновных 
действий.

Допустим, работник опоздал 
несколько раз, наниматель привлек его 
к дисциплинарной ответственности, 
но не уволил. Со вступлением 
этого декрета в силу наниматель за 
сокрытие такого увольнения несет 
ответственность. Теперь наниматель 
и работник не смогут договориться на 
увольнение по соглашению сторон. 
Наниматель обязан будет уволить 
работника за виновные действия.

— Приведет ли это к массовым 
увольнениям? 

— С одной стороны, в Беларуси 
существует контрактная форма найма, 
при которой работник не имеет права 
по своему желанию уволиться. С 
другой стороны, заработает декрет 
№5. Работника зажимают в тиски со 
всех сторон, и он не может никуда 
с этого места уйти. Даже если ему 
уменьшат зарплату до минимума, он 
обязан там работать.

Декрет может привести к массовым 
увольнениям за виновные действия по 
дискредитирующим обстоятельствам. 
В соответствии с документом работник, 
занимавший должность, например, 
начальника отдела, после увольнения 
не сможет самостоятельно в течение 
пяти лет устроиться на новое место 
работы.

— Получается, власти, 
объявившие борьбу тунеядству, 
толкают человека в объятия 
безработицы? 

— А если он будет занесен в разряд 
тунеядцев (этот законопроект сейчас 
широко обсуждается), то государство 
его обяжет бесплатно на него работать. 
Беспрецедентные случаи привлечения 
к принудительным работам могут 
приобрести массовый характер.

Собеседница «Салiдарнасцi» 
считает, что сегодня в Беларуси 
достаточно мер ответственности и 
способов привлечения работника к 
ответственности посредством норм 
Трудового кодекса.

По мнению собеседницы, уже сейчас 
нужно принимать незамедлительные 
меры и не допустить, чтобы этот декрет 
заработал.

— Документ вступает в силу с 1 
января 2015-го года. Осталось совсем 
мало времени.

Татьяна Гусева
http://gazetaby.com

«…Это не рабстВо, а тюрьма!»
Юрист профсоюза радиоэлектронной промышленности Жанна Заприварина шокирована новым 
декретом Лукашенко. По ее мнению, разработчики документа видели в работниках не людей, а рабов.
К каким последствиям может привести применение декрета № 5, который вступает в силу с нового 
года — выясняла «Салідарнасць».

"Год асаблівы, сітуацыя няпростая. 
Вы бачыце, як асела Расія, - гэта наш 
асноўны рынак, вы бачыце, што робіцца 
ў Украіне, - адзін з асноўных нашых 
рынкаў, вайна ідзе, ім сёння не да пакупак, 
тым больш складанабытавой тэхнікі і 
складанатэхнічнай прадукцыі - МАЗаў, 
БелАЗаў, трактароў і г.д., - адзначыў 
прэзідэнт. - Але гэта не значыць, 
што мы з вамі складзем рукі і будзем 
чакаць лепшых часоў - не! што толькі 
можна сёння - мы павінны зрабіць, каб 
уратаваць нашу вытворчасць і не 
выкінуць людзей на вуліцу ".

Кіраўнік дзяржавы зноў акцэнтаваў 
увагу на неабходнасці дыверсіфікацыі 
экспарту.

"Мы не можам увесь час маліцца на 
адну Расею, хоць гэта і братэрская нам 
краіна. Таму што, бачыце, адзін гэты 
рынак абваліўся і мы следам паляцелі. 
Так, у нас калі-сьці 85% прадавалася на 
расійскі рынак, сёння ўжо 40- 45%. Так, 

«Сёння ў насельніцтва ёсць выбар 
– ці не купляць долары, або купіць 
іх з 30% камісіяй. У нас у краіне 
столькі долараў няма і не можа быць, 
каб задаволіць запыты на валюту ў 
поўнай патрэбе», – заявіў Мясніковіч 
у нядзелю ў эфіры тэлеканалу 
«Беларусь-1».

Ён нагадаў, што камісія не 
спаганяецца пры куплі валюты 
для разлікаў за імпарт нафты, 
нафтапрадуктаў, электраэнергіі 
і газу. «Такім чынам, энергетыка 
абароненая, уклады абаронены, гэта 
ж тычыцца заробкаў і пенсіяў«, – 
сказаў кіраўнік ураду, падае interfax.
by.

Сёння 22 снежня падчас таргоў 
на Беларускай валютна-фондавай 
біржы попыт на долары ў 12 разоў 
перавышаў прапанову, падае «Наша 
ніва».

Прапанова склалася на ўзроўні $6,5 
мільёна, а вось попыт амаль дайшоў 
да $80 мільёнаў. Таргі доларам на 
некаторы час былі прыпыненыя, 
у выніку Нацбанк зафіксаваў курс 
10930 рублёў, на 30 рублёў больш, 
чым на папярэдніх таргах. Упершыню 
з лістапада мінулага года афіцыйны 
курс вырас так моцна.

МЯ, 
belsat.eu, 

паводле interfax.by, nn.by

Валюты 
пад 

поўную 
патрЭбу 

няма 
Прэм'ер-міністр Беларусі 
Міхаіл Мясніковіч заявіў, 
што эканоміка Беларусі не 
гатовая задаволіць попыт 
грамадзянаў на наяўную 
валюту, і ніколі не была 
гатовая да гэтага

мы паменшылі залежнасць ад аднаго 
рынку, але, як відаць, гэта яшчэ мала. 
Плюс дадалася Украіна. Не думаю, што 
лепшая абстаноўка і ў Казахстане. Таму 
любой цаной мы павінны выходзіць на 
новыя рынкі. І гэта магчыма", - лічыць 
прэзідэнт.

Паводле яго слоў, пра гэта 
сведчыць і выхад шэрагу беларускіх 
прадпрыемстваў на амерыканскія 
рынкі. "Зняты ўсякія санкцыі, і мы з імі 
гандлюем. Значыць, можна", - сказаў ён.

Кіраўнік дзяржавы адзначыў, што 
кіраўнікі мясцовай вертыкалі ўлады 
павінны таксама ўнікаць у працу 
прадпрыемстваў, якія знаходзяцца на іх 
тэрыторыі, нягледзячы на іх ведамасную 
падпарадкаванасць. "Майце на ўвазе: 
чужых прадпрыемстваў на тэрыторыі 
вашых раёнаў няма. Яны ўсе вашыя. 
Вы ў гэтых раёнах прэзідэнты, - 
сказаў Аляксандр Лукашэнка. - Таму 
не саромейцеся туды заходзіць, 

патрабаваць ад іх: дайце вынік!".
"Сітуацыя, яшчэ раз падкрэсліваю, у 

свеце няпростая, а тым больш у нашым 
рэгіёне. Павінен сказаць, што такой 
сітуацыі наогул ніколі не было. І нам у 
гэтай сітуацыі трэба паказаць сваю 
заможнасць, - падкрэсліў прэзідэнт. - 
Наступны год - гэта наш іспыт. Як бы 
ні было складана, нас людзі павінны 
зразумець, а каб яны нас зразумелі, 
трэба даць вынік, як бы цяжка ні было ".

Узгадняючы прызначэнне новага 
кіраўніка Магілёўскага завода 
"Строммашына" Уладзіміра Дземідзенкі, 
Аляксандр Лукашэнка запатрабаваў 
шукаць новыя рынкі збыту прадукцыі, 
прычым рабіць гэта трэба з улікам 
запатрабаванасці тавараў. Прэзідэнт 
лічыць недапушчальнай сітуацыю, 
калі прадпрыемства працуе на склад. 
У сучасных умовах важна не проста 
вырабіць, але выгадна прадаць 
прадукцыю. І менавіта з гэтага трэба 

зыходзіць, выбудоўваючы стратэгію 
дзеянняў на перспектыву, перакананы 
кіраўнік дзяржавы.

Прэзідэнт запатрабаваў актыўнай 
працы і ад кіраўніка Адміністрацыі 
Кітайска-беларускага індустрыяльнага 
парку Андрэя Галя. "На тармазах 
працаваць не атрымаецца, нам трэба 
разгортваць Парк, калі прынята такое 
рашэнне. Кітайцы - за гэта", - адзначыў 
Аляксандр Лукашэнка. Пры гэтым ён 
удакладніў, што ў Парку павінны быць 
прадпрыемствы з самымі высокімі 
сучаснымі тэхналогіямі.

"Мы там задумалі вялікую справу, 
і яе трэба рэалізаваць. Але галоўнае 
- гэта ісці роўна. Зрабіце высновы з 
няправільнай работы Мінгарвыканкама 
мінулых гадоў, калі былі ваганні - 
дагадзіць каму-небудзь. Дагадзіць можна 
толькі адной - справе", - падкрэсліў 
кіраўнік дзяржавы.

Чытаць цалкам: http://news.tut.by

15 снежня Аляксандр Лукашэнка разгледзеў шэраг кадравых пытанняў, звярнуўся да прадстаўнікоў мясцовай вертыкалі ўлады 
і акцэнтаваў увагу на неабходнасці дыверсіфікацыі экспарту. Пра гэта паведамляе прэс-служба прэзідэнта.

рынаК абВаліўся і мы следам паляцелі
 БЕЛАРуСКА-РАСіЙСКАЯ іНТэГРАЦЫЯ


